

Full Papers

用多维NMR谱和圆二色CD光谱研究蛋白质亲环素A的结构稳定性

施燕红, 林东海*, 黄剑英, 沈旭

中国科学院上海生命科学院上海药物研究所上海浦东张江高科技园区祖冲之路555号 201203

收稿日期 2005-1-25 修回日期 2006-3-10 网络版发布日期 接受日期

摘要 本文结合异核多维

NMR谱和圆二色CD光谱研究蛋白质亲环素A的结构稳定性。由CD测量亲环素A的去折叠自由能变化, 用H/D交换NMR实验测量慢交换的酰胺质子的交换速率, 用2D SEA-

HSQC实验测量快交换酰胺质子的交换速率,

用二维变温HSQC实验测量酰胺质子化学位移的温度系数。结果表明蛋白质亲环素A的结构相当稳定, 酰胺质子的交换速率和温度系数与蛋白质空间结构显示了很好的相关性。经过86天的H/D交换, 仍有44个残基有残留的谱峰, 其中26个残基位于二级结构 α_2 , β_1 , β , β_5 , β_6 和 β_7 上(73%是疏水性残基), 可能构成了亲环素A稳定的疏水核。

关键词 [亲环素A, 结构稳定性, 质子交换, NMR, 圆二色光谱](#)

分类号

Study of Structural Stability of Cyclophilin A by NMR and Circular Dichroism Spectra

SHI Yan-Hong, LIN Dong-Hai*, HUANG Jian-Ying, SHEN Xu

Shanghai Institute of Materia Medica, Shanghai Institutes for Biological Sciences, Chinese Academy of Sciences, Shanghai 201203, China

Abstract The structural stability of cyclophilin A (CypA) was investigated using H/D exchange and temperature coefficients of chemical shifts of amide protons, monitored by 2D heteronuclear NMR spectroscopy. Amide proton exchange rates were measured by H/D exchange experiments for slow-exchange protons and measured by SEA (Solvent Exposed Amides)-HSQC experiments for fast-exchange protons. Temperature coefficients of chemical shifts and hydrogen exchange rates of amide protons show reasonably good correlation with the protein structure. Totally, 44 out of 153 non-proline assigned residues still exist in 86 d of hydrogen-deuterium exchange at 4 °C, suggesting that CypA structure should be highly stable. Residues in secondary structures of α_2 , β_1 , β_2 , β_5 , β_6 and β_7 might constitute the hydrophobic core of the protein. The change in free energy of unfolding () of CypA was estimated to be (21.99 ± 1.53) kJ·mol⁻¹ by circular dichroism (CD). The large free energy change is also an indicator of the high structural stability.

Key words [cyclophilin A](#) [structural stability](#) [hydrogen exchange](#) [NMR](#) [circular dichroism](#)

DOI:

通讯作者 林东海 dhlin@mail.shcnc.ac.cn

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(0KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“亲环素A, 结构稳定性, 质子交换, NMR, 圆二色光谱” 的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [施燕红](#)
- [林东海](#)
- [黄剑英](#)
- [沈旭](#)